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“CAPDAVANTER” pàg 10
El nou Laboratori
de l’Hidrogen de Sant
Adrià, l’únic de l’Estat

BADALONA pàg 7

Es reprenen les obres del 
CAP del Gorg un any després

SANTA COLOMA pàg 10

Un novembre ple d’actes
contra la violència masclista

Denuncien l’incomplimentdel
fullderutaperalBaixBesòs 

Les entitats acusen els ajuntaments d’“inactivitat” després de l’acord que es va presentar ara farà un any pàg 3
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BADALONA pàg 7

Les obres de la fuita
de Canyet hauran
d’esperar al 2025

JUNTA DE SEGURETAT pàg 6
Joan Ignasi Elena, conseller
d’Interior de la Generalitat: 
“Badalona és una ciutat segura”

Art per trencar barreres
La tianenca Bianca Nguema guanya un premi de l’ONU pàg 11
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INVERSIONS4La Coordinadora
Veïnal del Baix Besòs denuncia-
va aquest dimarts en roda de
premsa l’“incompliment” del full
de ruta pactat fa gairebé un any
amb dels ajuntaments de Bar-
celona, Badalona, Santa Coloma
de Gramenet, Sant Adrià i Mont-
cada i Reixac per desenvolupar
projectes de millora. 

El president de la Coordina-
dora, Pepe Sánchez, va denun-
ciar la “inactivitat” de les admi-
nistracions i va assegurar que en-
cara no hi ha hagut cap reunió
conjunta per tirar endavant cap
dels 28 punts als quals es van
comprometre els polítics l’1 de
desembre de l’any passat.

REUNIÓ URGENT
El portaveu veïnal també va
exigir una trobada de caràcter
urgent pel 23 de novembre amb

els representants municipals i
va avançar que diran pública-
ment els governs que no hi as-
sisteixin. En el moment de la
publicació d’aquest diari, només
els consistoris de Badalona i
Montcada i Reixac havien con-
firmat l’assistència. 

El president de la Federació
d'Associacions Veïnals de Bar-
celona, Camilo Ramos, també
present a la roda de premsa, va
mostrar-se confiat que els go-
verns municipals continuaran
amb el pacte acordat el mandat
anterior. “Tenim la sensació que
tothom l’assumeix”, va dir. 

DESBLOQUEJAR ACORDS
Els representants veïnals van
deixar clar que la reunió del
pròxim 23 de novembre té com
a objectiu tirar endavant el con-
tingut aprovat i no revisar l’a-

cord. Asseguren que els 28 punts
ja han passat un filtre i que tots
ells són “necessaris”. Concreta-
ment, prop de 200 propostes van
ser treballades de manera con-
junta amb els tècnics dels cinc
ajuntaments per arribar a fer la
llista. A banda, també dema-
nen que el president de la Ge-
neralitat, Pere Aragonès, els vi-
siti, tal com asseguren que es va
comprometre a fer a finals de fe-
brer del 2022.

DISCREPÀNCIES
Ramos també va dir que el pro-
blema és que les administracions
“no volen treballar conjuntament
amb els moviments veïnals”. En
aquest sentit, va afegir que els ve-
ïns estan “desencantats” i “obli-
dats”, i va recordar que fa molt de
temps que esperen millores als
barris. “El Besòs no necessita

confrontació, sinó la col·labora-
ció del moviment veïnal i els
ajuntaments”, va insistir el pre-
sident de la FAVB.

El missatge expressat per les
entitats no és compartit per al-
guns dels consistoris que han sig-
nat l’acord. Fonts municipals
de l’Ajuntament de Sant Adrià
expliquen a Línia Nord que el
document inclou molts punts
“diversos i complexos que no es
poden complir en pocs mesos”.
Per tant, discrepen amb “l’in-
compliment” del qual parla la
Coordinadora Veïnal del Baix
Besòs perquè asseguren que ja
s’ha començat a treballar.

“El que està clar és que des de
les administracions s’està tre-
ballant en diferents aspectes del
territori del Besòs. Per això, cal-
dria concretar a què es refereixen
quan parlen d’incompliment

perquè algunes qüestions ne-
cessiten temps per resoldre-les”,
expressen les mateixes fonts,
que afegeixen que des del Con-
sell del Consorci del Baix Besòs
ja s’han entomat aquests pro-
jectes. A més, recorden que al-
guns temes de l’acord també
apareixen al Pla pel Baix Besòs
que té l’AMB i que, per tant, “se
solapen” alguns aspectes. Final-
ment, des del consistori adria-
nenc mostren predisposició per
assistir a aquesta trobada.

POSSIBLES MOBILITZACIONS
“La vulnerabilitat a la zona és es-
tructural: 16 dels 25 barris més
pobres estan al Baix Besòs”, va
recordar Sánchez. Els presidents
també van alertar d’una possible
mobilització en cas que algun
dels municipis no assisteixin a la
reunió del 23 de novembre.

Desacord al Baix Besòs
» La Coordinadora Veïnal del Baix Besòs acusa els ajuntaments d’incomplir del full de ruta pactat

» Alguns consistoris expliquen que ja s’està treballant, però que en pocs mesos no hi pot haver resultats

Imatge de la trobada del desembre de 2022 entre les cinc alcaldies i la coordinadora per signar el ful de ruta. Foto: Rubén Hidalgo
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NLes millors
perles

La diputada de Sumar Aina Vidal va escollir una samarretaamb el lema “No pasarán” per comparèixer davant la
premsa, però es posa una americana a sobre. Resultat: només
es llegeix, en majúscules, “pasarán”. Esperem que s’equivoqui.

Una senyora, amb una enorme bandera d’Espanya a
l’esquena, arriba a la plaça Sant Jaume de Barcelona per

protestar contra l’amnistia. En veure que hi ha una
manifestació animalista, esclata a crits. La imatge és icònica.

Una companyia polonesa va crear un videojoc
protagonitzat per un taxi de Barcelona. Un usuari va

demanar via xarxes socials que en fessin versió en català, i la
petició es va fer viral. La companyia ja ha dit que ho estudiarà.

Dylan Stone-Miller és el pare biològic de gairebé cent
infants. 97, concretament. Aquest home va explicar el

seu cas al programa Col·lapsede TV3 i va reconèixer que la
cosa “ha anat més enllà” del que ell mateix s’esperava. 

LA FOTOSagrada Família

La lupa

La frase “Volem propietaris, no proletaris”
va ser pronunciada per José Luis Arrese,
ministre d’Habitatge i secretari general del
Moviment, el 1957. La frase s’emmarca en

el context de la política d’habitatge de la dictadu-
ra franquista, que buscava crear una classe mitja-
na urbana que sostingués la industrialització i el
desenvolupament del sector terciari.

Fora el lloguer! Un piset per a tots els espanyols!
I va ser així com la majoria dels espanyolets d’a-

leshores s’hipotecaren per aconseguir el seu habi-
tatge. No tenien altra alternativa.

Ja no hi havia classe obrera, ara tothom era de
classe mitjana, encara que hipotecada. 

Durant les dècades de 1960 i 1970, molts ha-
bitants del món rural es van veure forçats a emi-
grar cap a les àrees urbanes, on es van enfrontar
a greus dificultats, tant en l’àmbit laboral com en
el residencial.

Molts d’ells es van instal·lar en condicions de
precarietat i insalubritat als afores de les ciutats,
fins que van aconseguir adquirir un habitatge, la
qual cosa va significar haver d’endeutar-se.

Eren anys de crisi i de repressió. El règim dic-
tatorial va promoure una política d’habitatge en-
focada a fomentar la propietat privada, encara que
això suposés un obstacle per a les classes populars,
en comptes de prioritzar la construcció d’habitat-
ge social i el foment del lloguer assequible per a tots.

No parlarem de l’enorme sacrifici que va su-
posar per a la majoria dels sectors populars fer front
a aquesta despesa, però no hem d’oblidar tant la
precarietat laboral com els salaris de misèria que
es percebien aleshores. 

Molts anys després, aquestes mateixes perso-
nes que no van tenir una altra alternativa si volien
viure amb dignitat, van veure com amb la seva pen-

sió tenien dificultats per arribar a final de mes. I,
oh miracle!, les mateixes entitats bancàries que fins
feia quatre dies els havien estat cobrant la quota hi-
potecària, molt generosament, els van oferir una al-
ternativa per no tenir problemes.

Són moltes les persones, sobretot dones, que es
troben en una situació de vulnerabilitat econòmi-
ca per culpa de les pensions de misèria que reben.
Davant d’aquesta realitat, les entitats bancàries han
vist una oportunitat de negoci i els han presentat una
suposada solució: la hipoteca inversa.

Aquest producte financer consisteix a la idea que
el banc et paga una renda mensual a canvi de con-
vertir-se en el propietari del teu habitatge. Així, des-

prés d’haver pagat durant molts anys la hipoteca del
teu pis, ara el banc et proposa que li tornis a can-
vi d’un ingrés mensual molt inferior al valor real del
teu immoble. Aquesta és una forma d’explotar la ne-
cessitat de les persones i de desposseir-les del seu
patrimoni.

Com diu una dita popular, ningú dona duros a
quatre pessetes. Ara bé, el més trist de tot plegat
és que hi hagi personatges mediàtics que es pres-
tin a fer publicitat d’un producte clarament per-
niciós i que ho venguin com la millor solució per
aconseguir viure els últims anys de la nostra vida
amb una mica de dignitat. Realment és escanda-
lós i vergonyós.

Com tampoc s’entén que el govern espanyol no

impulsi polítiques d’habitatge públic, com ho fan a
la majoria dels països europeus.

A l’estat espanyol, l’oferta d’habitatge públic no
arriba al 3%, mentre que a molts països europeus
la mitjana arriba a un 15%. Això provoca que mol-
tes persones grans hagin de recórrer a les hipote-
ques inverses, enganyades per la publicitat, per po-
der fer front a les despeses bàsiques necessàries per
sobreviure.

Una hipoteca inversa és un préstec que es con-
cedeix sobre el valor de la propietat, sent el banc qui
en determina el valor, però sense haver de pagar
quotes mensuals.

El deutor rep una quantitat fixa o periòdica, i
el banc es queda amb la propietat quan el deutor
mor o la ven. Si els hereus volen recuperar la pro-
pietat, hauran de pagar al banc una quantitat més
gran del valor que els mateixos bancs van donar per
l’immoble.

Aquest sistema és pervers i té molts inconve-
nients i riscos, com ara les altes comissions, els in-
teressos elevats, la impossibilitat de deixar herèn-
cia o la pèrdua de la propietat en cas de no complir
les condicions del contracte. Per tant, no és una bona
opció per garantir una vellesa digna i tranquil·la, sinó
una forma d’explotar la necessitat i la vulnerabili-
tat de les persones grans.

Les administracions públiques tenen la res-
ponsabilitat de comunicar de manera clara i trans-
parent el significat i les conseqüències d’aquesta es-
tafa que afecta o pot afectar centenars de milers de
persones. A més, han de garantir el dret a un habi-
tatge adequat i assequible per a totes les persones
que ho necessitin o es trobin en situació de vulne-
rabilitat, i augmentar les pensions i els salaris per
sobre del llindar de la pobresa. Només així podrem
construir una societat més justa i digna per a tothom.

El banc et proposa que li tornis la
hipoteca del teu pis a canvi d’un
ingrés mensual molt inferior

per Pedro Jesús Fernández

La hipoteca inversa
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48 anys de presó pels vuit acusats d’assassinar
un home en una batalla campal a Badalona1

2
Badalona no tindrà l’arbre de Nadal 
més alt de l’Estat, sinó el quart

Tres detinguts per la mort violenta 
d’un home a Badalona

Els problemes estructurals a Badalona

El + llegit línianord.cat

3

4

5

“La Nora és molt autèntica”

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@pauserrasolsas: Si no ets capaç de mo-
tivar i fer jugar a alguna cosa la millor
plantilla de la lliga, has de plegar. No hi ha
cap idea.

@agenciaacn: Més de 1.600 policies per
blindar el Congrés dels Diputats per la in-
vestidura de Sánchez. 600 agents més que
per investir Rajoy.

#PleD’Investidura

@elpolyklin: Escolta, em direu boig, però
ves que no tinguin un problema amb
l'amnistia, sinó amb tot allò relacionat
amb Catalunya.

#ProtestesPerL’Amnistia #ElBarçaNoArrenca

Safata d’entrada

Som el nostre pitjor en-
emic, pura contradicció;
no obstant això, no ens

hem de culpar per ser humans,
encara que tampoc no és bo pas-
sar-nos la vida adorant símbols
i creure que són la realitat. Estem
lligats, esclaus a sensacions, ob-
jectes, accions que ens agradaria
deixar o tenir, però no sempre
podem. La mateixa idea de feli-
citat és un instrument dubtós
que perpetua l’engany amb l’a-
juda de noves incorporacions:
com aquest humanisme empre-
sarial ple de fórmules d’auto-
promoció i samarretes de disse-
ny que s’apunta a l’excel·lència
sense que els seus mètodes esti-
guin gaire clars. L’esquizofrènia
posthumana, comenta Brai-
dotti: la mort de gana per po-
bresa davant d’epidèmies d’a-
norèxia-bulímia-obesitat, les
clíniques dietètiques i estèti-
ques per a mascotes, les noves
guerres infinites, la comoditat
de la ignorància...

El vell Bauman reflexionava
sobre els continus canvis que
ens afecten (qui diu que no
canviem?) i ens fan qüestionar
les pròpies expectatives, algu-
nes atractives, moltes inabas-
tables. Els problemes quoti-
dians forcen les decisions obli-
gant-nos a reajustar opcions
que es mouen entre l’autono-
mia o la dependència: no és el
mateix ser un jove que un ancià,
tenir família a càrrec, arribar a
final de mes, o poder-se mudar
sense patir localitzacions. No
totes les persones poden gaudir
d’un accés als recursos, no tots
som iguals al benestar o a la jus-

Esperança
per Francesc Reina

tícia. N’hi ha que tenen molt
pocs horitzons mentre que a
d’altres els són molt amplis;
privilegis que donen més grau
de llibertat. 

Cal reconèixer i respectar
els altres, les nostres creences
generalment són murs que,
malgrat que ens defineixen i
ens donen identitat, ens arri-
ben mitjançant sentències im-
posades per principis morals;
quan aquests mostren les se-
ves bretxes s’acostumen a re-
omplir amb prejudicis. S’uti-
litzen moltes tàctiques per
impedir que se sàpiga què
passa. Més enllà de les pa-
raules, és oportú cultivar més
el relat col·lectiu, agafar-se
les mans perquè l’entesa cons-
tructiva sigui un idioma comú
(malgrat que sabem que els
idiomes que no es practiquen
s’obliden). La veritat és més
que una aventura compartida,
és la il·lusió que ajuda a veu-
re millor per continuar creient
en un món més correcte on re-
cuperar espais públics per cul-
tivar l’intercanvi d’experièn-
cies, que proposa bastir ponts
entre el carrer i l’acadèmia, do-
nant l’oportunitat d’explicar
les pròpies narracions, aquests
fars que il·luminen qualsevol
reivindicació i denúncia da-
vant de qui posa pegats a l’e-
nuig quan es perd el respecte
i l’elegància.

Si ens conformen les cir-
cumstàncies, caldrà fer-ho
humanament, suggeria Sara-
mago. Esperança, a l’argot
marí, és el nom que se li dona
al puntal que manté l’embar-
cació fixa al mar davant les
tempestes. Les àncores són
pesos que retenen el navili, se-
nyal de fermesa, solidesa, se-
guretat. Entre agitades aigü-
es, igual que en la incertesa de
les crisis, pèrdues o malalties,
assegura i subjecta, lliga, fixa
per no anar a la deriva, per no
sotsobrar. La fugida és una al-
tra cosa, no sempre és una
manera d’escapar, sinó un
mitjà que, sovint, és l’única
possibilitat per salvar el vai-
xell i la seva tripulació, on s’al-
bira la necessitat d’abandonar
el lloc on ja no es pertany, on
ja no es reconeix o no et re-
coneixen. És la història dels
que van marxar i dels que se
n’aniran, deixant enrere les
costes per descobrir altres
vores (perquè hi havia moti-
us per deixar-les lluny, es-
criuria Whitman), altres plat-
ges desconegudes que brollen
en altres confins, una mane-
ra més de crear vincles. No to-
tes les presons tenen barrots,
algunes són menys evidents,
encara que sovint castren la
imaginació. De vegades la fu-
gida és l’única alternativa per
mantenir els somnis vius.

Els semàfors

El CAP de Sant Crist és una
demanda històrica dels veïns
que acumula anys de retard. 
El conseller de Salut, Manel
Balcells, ha visitat el barri 

i ha explicat que els estudis de
viabilitat dels terrenys on s’ha de
fer l’equipament s’estan acabant.

pàgina 6Salut

La Universitat Politècnica de
Catalunya (UPC) ha inaugurat 
al Campus Diagonal-Besòs 
de Sant Adrià el Laboratori de
l’Hidrogen, un centre de recerca
únic a l’Estat que també estarà
obert a indústries que volen fer
proves amb aquest element.

pàgina 10UPC

La pintora tianenca Bianca Batlle
Nguema ha rebut el premi
Internacional d’Artistes

Minoritaris de Nacions Unides.
L’artista ha guanyat el guardó
per visibilitzar, a través de les
seves pintures, les dones

afrodescendents.
pàgina 11Bianca Nguema
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Es reprenen les obres del CAP
del Gorg després d’un any

SALUT4Les obres del CAP del
barri del Gorg tornen a estar en
funcionament. Així ho confir-
mava l’alcalde Xavier García Al-
biol a l’entrevista concedida
aquest dilluns al programa de te-
levisió Badalona 360. 

La construcció de l’equipa-
ment va quedar a mitges ara fa
poc més d’un any perquè l’em-
presa encarregada de les obres
va fer fallida. 

El nou edifici, situat a la can-
tonada entre els carrers d’Anto-
ni Bori i Alfons XII, ajudarà a
descongestionar el CAP de Sant
Roc, que atén les persones dels
dos barris, i evitarà que els veïns
del Gorg s’hagin de desplaçar.
Segons el conseller de Salut,
Manel Balcells, que va visitar Ba-
dalona divendres passat, el CAP
hauria d’estar enllestit el primer
trimestre de l’any que ve.

Recta final de l’estudi dels
terrenys del CAP de Sant Crist
SALUT4El conseller de Salut,
Manel Balcells, visitava diven-
dres passat Badalona, on va re-
unir-se de manera informal amb
l’Associació de Veïns de Sant
Crist-Can Cabanyes per abordar la
construcció del CAP de Sant Crist. 

Balcells va refermar el com-
promís de la Generalitat de tirar
endavant aquest equipament, que
és una demanda històrica del
barri. Actualment, el Govern està
acabant l’estudi per conèixer la via-

bilitat dels terrenys on s’hauria de
construir el CAP, situats entre
Coll i Pujol i l’avinguda dels Vents.
Un solar que, recordem, l’exalcalde
Guijarro va posar a disposició de
la Generalitat al maig. En cas que
els resultats siguin  favorables, l’A-
juntament hauria d’aprovar la
cessió dels terrenys en el ple.
“Esperem que ben aviat es tiri en-
davant el projecte i que els veïns
puguem gaudir d’aquest equipa-
ment”, afirmen des de l’AV.

SEGURETAT4L’alcalde de Ba-
dalona, Xavier García Albiol,
destacava aquest dimarts que la
seva “prioritat en seguretat és
lluitar contra les ocupacions
conflictives” i recordava que
s’està treballant en un protocol
d’actuació de la Guàrdia Urba-
na per fer front al problema. 

Albiol va dir-ho durant la Jun-
ta Local de Seguretat del munici-
pi, en la qual va afirmar que de-
lictes com els robatoris amb vio-
lència o en domicilis han baixat un
23%. A la reunió també hi va as-
sistir el conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, que va valorar posi-
tivament el fet que Badalona se si-
tuï sota la mitjana catalana pel que
fa a delictes. Albiol, en paral·lel,
també va donar una “dada posi-
tiva”, concretament que la Policia
Local va impedir el passat cap de
setmana cinc intents d’ocupació.

“BADALONA ÉS SEGURA”
Albiol va expressar que més enllà
de “no poder estar satisfet mentre
hi hagi veïns de la ciutat amb pro-
blemes de seguretat, des del punt

de vista de les dades, dels fets de-
lictius, l’evolució és molt positiva”.
L’alcalde va indicar que, per ex-
emple, els robatoris amb força o en
domicilis han disminuït en un
23% i això vol dir que “s’està
anant pel bon camí”. 

El conseller d’Interior, per la
seva banda, va ratificar aquesta
“bona evolució” i va assegurar
que “Badalona és una ciutat se-
gura”. Va explicar que el munici-
pi, amb 72 delictes per cada 1.000

habitants en els darrers 12 mesos,
està per sota de la mitjana de Ca-
talunya, que és de 77 fets delicti-
us.  Albiol va diferenciar les ocu-
pacions conflictives de les fetes per
motius econòmics i va presentar
les primeres línies d’actuació
del futur protocol. “Aquesta eina
pretén dotar el cos policial d’ins-
truments de lluita contra les
ocupacions conflictives que ge-
nerin problemes de convivència
amb el veïnat”, va informar.

Imatge de la Junta Local de Seguretat. Foto: Caterina Tallón/ACN

Badalona ultima el protocol
policial contra les ocupacions

Successos | Apunyalament mortal a Pep Ventura
Els Mossos d’Esquadra han detingut dos homes i una dona relacionats amb
l’apunyalament mortal d’un home. Els fets van passar la nit de dilluns a la
plaça Pep Ventura. L’apunyalat va ser traslladat a l’hospital, on va morir.
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AIGUA4Pas definitiu per solu-
cionar la pèrdua de 180.000 litres
d’aigua diaris al barri de Canyet.
Segons ha avançat la Cadena Ser,
el 2025 es posaran en marxa les
obres, que costarana més de 38
milions d’euros, per acabar amb
aquest malbaratament històric. 

L’obra serà un desdoblament
de la canonada que connecta el riu
Ter amb l’estació de distribució de
la Trinitat, que té una llargada de
7 quilòmetres, i que és al seu pas
per Badalona on hi ha la fuita més
important. Un desdoblament que
ja fa anys que des d’Aigües Ter Llo-
bregat asseguren que és l’única
manera de solucionar el problema,

ja que la reparació d’aquest con-
ducte implicaria tallar el submi-
nistrament a milers d’habitatges.
De fet, entre els anys 2003 i 2009
es van fer les obres de desdobla-
ment en tres dels quatre trams
previstos i ara falta fer el més com-
plex i costós de tots.

Francesc Alfambra, de l’Asso-
ciació Els Verds de Badalona, in-
sisteix a dir que aquesta actuació
“no té res a veure” amb l’aigua que
es perd a Canyet. “No és una fui-
ta. És una concessió prèvia a  l’en-
trada en servei de la canonada
d’ATL. Les obres van trencar la
capçalera de captació d’algunes
mines d'aigua de Canyet i els pro-

pietaris van reclamar i van obte-
nir la concessió”, diu Alfambra.

SOLUCIONS PROVISIONALS
L’alcalde de Badalona, Xavier
García Albiol, anunciava el passat
2 d’octubre la construcció d’una
canalització de 70 metres per
aprofitar “un 90%” de l’aigua.
Una construcció que  el regidor de
via pública, David Mejía, explica-
va el recentement que s’ha en-
darrerit per la presència de dues
noves fuites. Precisament en
aquesta presentació Albiol va
expressar que “no tenia massa
fe” en l’actuació d’ATL i per
aquest motiu iniciava aquestesImatge del punt de sortida de l’aigua, a Canyet. Foto: Albert Hernàndez/ ACN

Les obres per solucionar la fuita
de Canyet hauran d’esperar

INFRAESTRUCTURES4L’alcalde
de Badalona, Xavier García Albiol,
ha anunciat que els tres dipòsits
pluvials que va prometre per a la
ciutat en campanya electoral estan
més a prop. 

En la seva visita al plató del Ba-
dalona 360, el batlle va assegurar
que la seva voluntat és que el pri-
mer semestre de l’any que ve es
puguin licitar les obres d’aquests
tres dipòsits necessaris per evitar
els abocaments d’aigües residuals,
i que tindrien un cost total apro-
ximat de 30 milions d’euros. Pel
que fa als terminis, va dir que  es-
pera que les obres estiguin aca-
bades abans que finalitzi la legis-
latura. 

PRIMERES PASSES
Albiol defensa que el principi de la
solució del problema està en mar-
xa. “La setmana passada em vaig
reunir amb una empresa gestora
que podria portar a terme aques-
ta instal·lació i el seu manteni-
ment”, va assegurar. Recordem
que Albiol va viatjar a Brussel·les
el 4 de juliol per demanar fons eu-
ropeus per al projecte. Un viatge
que, diu, repetirà perquè l’Ajun-
tament té una sèrie d’estudis que
pot presentar. L’èxit d’aquesta pe-
tició, però, no condicionarà el pro-
jecte, ja que, segons l’alcalde, les ob-
res podrien començar a licitar-se
encara que els diners no estiguin
adjudicats.

“Creiem amb seguretat que ar-
ribaran aquests diners. Si no, igu-
alment tenim diners per poder ini-
ciar l’obra”, va expressar Albiol. El
popular, però, va afirmar que
aquesta actuació, per llei, hauria de
fer-la l’Àrea Metropolitana. “En-
viarem una carta al president de
l’AMB. Si ens diuen que no, l’en-
tomarem des de l’Ajuntament”.
L’alcalde ha recordat que Bada-
lona només té un dipòsit, i tot i la
construcció de tres més, es ne-
cessitarien 5 o 6 més.

La licitació dels
tres dipòsits
pluvials, el 2024
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Aquest dissabte s'encendrà l'ar-
bre de Nadal de 40 metres a la
plaça Josep Tarradellas, i des del
PSC volem fer algunes considera-
cions. L'arbre, segons dades públi-
ques del mateix Ajuntament, tindrà
un cost d'uns 250.000 euros, uns di-
ners que ara mateix la ciutat neces-
sitaria per a altres prioritats urgents.
El president del grup municipal del
PSC a Badalona, Fernando Carrera,
apunta que, mentre que els comer-
ciants no podran ser ajudats amb els
bons consums que l'anterior govern
va fer durant dos moments de l'any
passat, el PP es gastarà aquests
250.000 euros en només un arbre. A
més, Carrera remarca que la campa-
nya de Nadal s'ha disparat de preu,

amb 1,7 milions. Des del PSC consi-
derem que no és el moment de fer
aquesta despesa tan important.
“Estem d'acord a promocionar la
campanya de Nadal, però no amb
els 700.000 euros extra que es gas-
taran enguany”, diu Carrera. 
“Estem d'acord a promocionar

Badalona, ja que l'actual alcalde es
va dedicar durant divuit mesos a
desprestigiar-la, explicant el minut
a minut de tots els successos de la
ciutat", assegura Fernando Carrera.
"Mentre que les famílies hauran de
pagar una taxa de 108 euros l'any
que ve pels residus, l'alcalde està
gastant diners en el lloguer d'un
arbre durant un mes i mig", con-
clou Carrera.<

El govern del PP ha anunciat que la
Guàrdia Urbana de Badalona comp-
tarà amb un Grup Especial d'Inter-
venció Policial (GEIP) que prendrà el
relleu de la Unitat Omega. El presi-
dent del grup municipal del PSC, Fer-
nando Carrera, considera que es tracta
d'"un altre element de propaganda
del govern d'Albiol, merament estè-
tic”. “El que necessita la ciutat és més
policia i més mitjans, no pas canviar el
nom de les unitats de la Guàrdia Ur-
bana", afegeix. Carrera ha explicat que
el PSC estarà atent per conèixer els
detalls d'aquesta unitat, els recursos i
els resultats que presentarà.<

Fernando Carrera: 
“Considero que
no és el moment
de gastar-nos
250.000 euros
en un arbre”

BADALONA

Calen més mitjans a la Guàrdia Urbana
i no improvisar noms d'unitats
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Fernando Carrera: 
"Albiol ha tornat a mentir; les obres 
de la fuita de Canyet no s'han fet"

Aquest dimarts ha estat el primer
dia que la fira del Gorg s'ha fet a
les voreres del voltant de la plaça
Tarradellas. El mateix dia, una re-
presentació del Partit dels Socialis-
tes de Badalona ha visitat el mercat
per tenir les primeres impressions
amb els firaires pel canvi d'ubicació.
Des del PSC considerem que el nou
emplaçament és molt limitat i que
afecta el carril bici situat a la vorera
del carrer d'Antoni Bori. A més, a l'es-

pai habilitat per al pas dels clients
del mercat hi ha diversos bancs que
impedeixen la correcta mobilitat
entre les parades. Per aquest motiu,
des del PSC demanem al govern del
PP que torni a situar la fira a la ram-
bla del Gorg, tal com exigeixen els
mateixos firaires i veïns del barri.
El president del grup municipal

del PSC, Fernando Carrera, ha donat
tot el seu suport a l'associació de
veïns del Gorg i als Marxants de Ba-

dalona que reclamen que la fira del
Gorg torni a la rambla del Gorg.
Tant els veïns com els marxants han

començat una recollida de signatu-
res demanant al govern que hi per-

meti la instal·lació de la fira, com fa
un any i mig. Des del PSC no ente-
nem l'actitud del govern, i sobretot
de la regidora de Comerç, Rosa Ber-
tran, que no ha aclarit el motiu real
d'aquesta decisió. 
Fernando Carrera considera que

"estem davant d’una nova xapussa
del govern i que ara no sap com so-
lucionar-ho, buscant alternatives a
darrera hora per a un espai alterna-
tiu per als marxants".<

El PSC demana al govern que els
encants tornin a la rambla del Gorg

@fercarreralopez

@PSC_Badalona

@pscbadalona

Ara fa just un mes, el govern
del PP convocava els mitjans
de comunicació per anunciar, a
bombo i platerets, l'inici "im-
minent" de les obres per aca-
bar amb la fuita d'aigua de la
riera de Canyet. 

Un mes després, el passat di-
jous 2 de novembre, el president
del grup municipal del PSC, Fer-
nando Carrera, va poder com-
provar in situ que les obres no

han començat. Carrera denun-
cia que novament el govern del
PP viu de titulars que la major
part de les vegades no acaba
complint. 

Des del PSC hem demanat al
govern que doni explicacions
públiques de com estan aques-
tes obres i de quina és la previ-
sió, i remarquem que, ara per
ara, ja no han complert el que
van dir el passat 2 d'octubre.<
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Fernando Carrera:
"Demanem al govern 
que reculi i que els 
marxants tornin 

a la rambla del Gorg"
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OCUPACIÓ4Santa Coloma in-
vertirà tres milions i mig d’euros
en la nova convocatòria de Treball
als barris, destinada a la forma-
ció i a l’ocupació dels ciutadans. 

Concretament, unes 1.300
persones aturades es beneficia-
ran d’aquest programa que co-
mençarà a finals d’any i s’allar-
garà durant tot el 2024. Aques-
ta convocatòria inclourà set pro-
grames per aquells col·lectius
que tenen més dificultat per ac-

cedir al món laboral. Un dels pro-
jectes és la Casa d’Oficis, que ja
s’ha posat en marxa per “formar
mentre treballen” a joves  d’en-
tre 16 i 29 anys als sectors de la
restauració, el medi ambient i la
sostenibilitat. 

Treball als barris es va posar
en marxa l’any 2007 per millorar
la situació econòmica i social dels
barris del municipi. Enguany,
aquesta iniciativa consolidada
arriba a la 16a edició.

25N4Santa Coloma té en mar-
xa un novembre ple d’actes amb
motiu de la celebració del  25N,
el Dia Internacional per l’Elimi-
nació de Violència Contra les Do-
nes. Una àmplia proposta en la
qual, asseguren des del consis-
tori, es veu reflectida la impli-
cació i  el compromís institucio-
nal i de la ciutadania. 

“A Santa Coloma no defallim
en el nostre compromís con-
junt, diari i constant contra to-
tes les violències masclistes. El
25 de novembre, Dia Interna-
cional per a l’Eliminació de la
Violència contra les Dones, la
ciutat alça encara més fort la veu
contra les diferents formes de
violència que constantment vi-
vim i patim les dones”, explica
l’alcaldessa Núria Parlon. 

La batllessa posa d’exem-
ples la segona fase de la Ciba,
l’ampliació dels serveis d’atenció
integral a les dones, la posada en
marxa del nou espai residencial

d’acollida i l’impuls en l’àmbit de
la formació o el suport en l’ocu-
pabilitat de les dones.

La mateixa Ciba, el punt de
referència de la dona a la ciutat,
no serà una excepció aquests
dies i aglutinarà la majoria d’ac-
tes. S’hi faran activitats per a di-
ferents públics, com la cantada
coral Un viatge al cor –dissabte
18 a les 17:30–, l’espectacle in-
fantil i familiar El llop i les set ca-

bretes–diumenge 19 a les 11 ho-
res– o els Diàlegs professionals
organitzats per la mateixa Ciba.
En aquest cas es parlarà, entre
altres coses, de “com abordar les
violències masclistes des del fe-
minisme, la cura i l’ètica profes-
sional”, el divendres 24. 

El mateix 25N es farà un acte
unitari a la plaça de la Vila a les
10:30 i a les 12 tindrà lloc la con-
centració i  lectura del manifest.

La plaça de la Vila, el 25N de 2022. Foto: La CIBA

Un novembre ple d’actes
contra les violència masclistes

Aposta per impulsar
la formació i el treball

CIÈNCIA4Una trentena d’inves-
tigadors de nou branques de l’en-
ginyeria de la Universitat Politèc-
nica de Catalunya (UPC) estudia-
ran com produir, comprimir,
transportar i emmagatzemar hi-
drogen en un nou centre de re-
cerca inaugurat divendres al Cam-
pus Diagonal-Besòs de Sant Adrià.

Aquest Laboratori de l’Hidro-
gen també estarà obert a indús-
tries que necessitin fer proves re-
lacionades amb hidrogen per a
“superar la travessia del desert”
que hi ha entre desenvolupar una
idea i la seva sortida al mercat. De
fet, el laboratori ja té encàrrecs de
sis empreses energètiques i auto-
mobilístiques. Aquesta infraes-
tructura científica “capdavantera”
farà servir hidrogen i electricitat
generada al mateix edifici, on s’ha
instal·lat una planta pilot de pro-
ducció. El laboratori té 12 estacions
de prova i la cambra ambiental per
provar sistemes a condicions ex-
tremes, d’entre 70 graus i 20 sota
zero, amb una potència màxima
de fins a 100 kW.  

La investigació per a la in-
dústria de l’automoció serà una
de les principals en aquest cen-
tre on també es farà recerca per
a generar combustible zero emis-
sions per a aeronaus i es desen-
voluparan sistemes intel·ligents
per a cremar hidrogen per la in-
dústria del vidre, cimentera, si-
derúrgica i ceràmica. El presi-
dent del Govern, Pere Aragonès,
va destacar, durant la visita feta

a les instal·lacions, “l’aposta fo-
namental” que està fent la Ge-
neralitat per l’hidrogen i la ne-
cessitat de tenir centres com
“aquesta infraestructura pun-
tera i de referència”. 

L’alcaldessa Filo Cañete, per la
seva banda, va assegurar que
amb inauguracions com aquesta
la “història comença a fer justícia”
amb la zona, “castigada pels pro-
cessos continus de combustió”.

Imatge del nou Laboratori de l’Hidrogen. Foto: Aina Martí/ACN

El nou Laboratori de l’Hidrogen
de Sant Adrià, l’únic de l’Estat

Divulgació | Setmana de la Ciència a Santa Coloma
Torna la Setmana de la Ciència a Santa Coloma. Fins al 19 de novembre, 

la iniciativa de la Fundació Catalana per la Recerca i la Innovació inclou activitats
divulgatives per a tots els públics i per fomentar l’esperit científic entre els joves. 

Activitats | Diàleg sobre migracions i cultura
La biblioteca de Sant Adrià acollirà el 21 de novembre a les 18:30 h el diàleg
Migracions i Cultura, organitzat pel Museu d’Història de la Immigració de
Catalunya (MHiC) i que tractarà la incidència dels fets migratoris en la cultura.  

Imatge d’un dels projectes d’ocupació. Foto: Grameimpuls

AIGUA4La situació de sequera a
Catalunya continua agreujant-se
i actualment ja són 37 els muni-
cipis en fase d’emergència i gairebé
500 en fase d’excepcionalitat.  

Per aquest motiu, aquest di-
marts Aigües de Barcelona pre-
sentava alternatives per afrontar
aquesta situació. Una d’elles és la
d’estendre l’aigua regenerada en
diferents punts del territori, un dels
quals és el Besòs. I que és l’aigua
regenerada? Es tracta d’una aigua
residual que, un cop depurada, rep
un tractament addicional perquè

es pugui reutilitzar amb un model
circular. En l’actualitat, Aigües de
Barcelona ja envia 1.500 litres
per segon d’aquest tipus d’aigua
des del Baix Llobregat per reuti-
litzar-la com a potable.

L’empresa creu que aquest
model s’ha de replicar a la conca
del Besòs amb el projecte Next
Generation, valorat en 1.500 mi-
lions d’euros. D’aquesta manera,
es deixaria de dependre de l’aigua
de la pluja i es garantiria la “resi-
liència hídrica” de 5 milions d’ha-
bitants de la regió metropolitana.

L’aigua regenerada, aposta
de futur per al pol Besòs

Estació de regeneració d’aigua del Prat de Llobregat. Foto: Jordi Pujolar/ACN

16 de novembre del 2023
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La pintora tianenca Blanca Batlle
Nguema, coneguda com a  Blan-
ca Nguema, és una de les gua-
nyadores del Concurs Interna-
cional per a Artistes Minoritaris
2023 organitzat per Nacions Uni-
des. Un premis que reconeixen a
artistes que treballen per visibi-
litzar, a través de les seves obres,
la interseccionalitat. És a dir, les
desigualtats socials i la discrimi-
nació que es pateix segons el grup
social al qual es pertany.

En el cas de la Bianca, de pare
català i de mare guineana, plasma
a través de les seves pintures cos-
sos de dones afrodescendents per
visibilitzar-les. Una temàtica ins-
pirada per la història de la seva
mare, que va arribar a Espanya
amb 13 anys, en una societat on
era la diferent, i va sentir-se des-
arrelada del seu país d’origen.

“La meva mare no va tornar
a Guinea, gairebé ni en parlava.
Vaig conèixer part de la meva fa-
mília quan ella va morir el 2010,
que va ser quan vaig començar a
pintar la meva mare, la meva àvia
i altres familiars”, explica a Línia
NordNguema.

DESCOBRIR-SE AMB LA PINTURA
Les seves obres tenen trets molt
característics que permet associar-
les ràpidament amb l’artista. Qua-
dres de gran format amb colors
vius  que contrasten amb el color
de pell de les protagonistes.  

“Pintar persones com jo ajuda
que un mateix es reconegui i digui:
soc així i està bé. Fins i tot, sentir-
ho com un privilegi”, assegura la
tianenca. El seu últim projecte,
Speaking Bodies, constarà de di-
ferents vídeos amb entrevistes a les
models que protagonitzen els qua-
dres. “És un recull de vídeos on do-
nes afrodescendents expliquen
com senten el seu cos en la socie-
tat i com les afecta”, diu l’artista.  

RACISME ESTRUCTURAL
A través de la pintura,  ha anat co-
neixent més persones afrodes-
cendents i s’està formant una co-
munitat on compartir les seves vi-
vències. “Som bastants però estem
dividides. Gràcies a les xarxes po-
sem coses en comú i ens adonem
que hi ha coses que ens passen a

totes”, afirma. Compartir les ex-
periències, diu, és molt necessari
per no sentir-se sola, i més en una
societat on el racisme continua ins-
tal·lat. Veu canvis, assegura, en
part de la gent jove, però social-
ment creu que queda camí per re-
córrer. “Als meus fills encara els hi
han cantat la cançó del negrito del

colacao”, afirma Nguema, que
afegeix que a Espanya la gent diu
que no és racista, però el proble-
ma existeix. “Això no passa a altres
països. Per això pinto quadres
grans, per visibilitzar. Necessi-
tem representació en tots els àm-
bits, als mitjans, a les escoles, als
museus”, conclou Nguema.

Nguema, amb el seu premi, i durant el discurs després de rebre el gurdó. Fotos: Thomas Alboth i foto cedida

Cercar la identitat a través de l’art
» L’artista tianenca Bianca Nguema ha guanyat el concurs d’Artistes Minoritaris de Nacions Unides
» Les seves obres mostren persones afrodescendents nues i l’ajuden a trobar-se a si mateixa

Montgat | Salvador Alsius presenta el seu llibre
La biblioteca de Montgat acollia aquest dimarts la xerrada Com TV3

no hi ha(via) res, el llibre del periodista Salvador Alsius en el que explica 
la consolidació de TV3 i reflexiona sobre qüestions del canal de televisió.

Rubén Hidalgo
TIANA



| 12

Esports Bàsquet | La Penya rep el Baloncesto Alcobendas 
El conjunt de Jordi Vizcaíno rebrà el pròxim dissabte 18 de novembre el Baloncesto Alcobendas,

en partit corresponent a la desena jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut
Badalona hi arribarà després de la victòria per 59-98 contra el Real Canoe del passat dia 11.

“Mai havia destacat en res i ajun-
tant les meves passions (els Play-
mobil, la fotografia, el cinema i les
sèries de televisió, la cultura i
l’esport) he trobat el reconeixe-
ment. Personalitzar Playmobil
amb peces originals, i, si és ne-
cessari, pintant-hi a sobre i amb
adhesius dissenyats per mi, és un
repte preciós i esgotador”, com-
parteix Cris Álvarez (Sabadell,
1985), que fa vuit anys que ha lo-
calitzat el seu camí artístic: You
Are Click. Aquesta tècnica en
Educació Infantil és vetlladora
de Primària per a infants amb ne-
cessitats especials a l’Escola Tabor,
de Santa Perpètua de Mogoda. 

Hem quedat a les Cotxeres
de Sants, durant la 55a Fira de
Col·leccionistes de Joguines An-
tigues, organitzada per l’Asso-
ciació Joguetmaniàtics, i la per-
petuenca arriba amb una mot-
xilla negra d’on treu una bossa
amb algunes de les seves crea-
cions del món real i de ficció de
l’esport: Oliver Atom, Benji
Prince, Mark Lenders, Lola Ga-
llardo, Jennifer Hermoso, Aita-
na Bonmatí, Rafa Nadal...  

I, és clar, Alèxia Putellas. “L’A-
lèxia és pura inspiració. Es nota
que viu les coses al màxim i que
mai deixa de treballar per millo-
rar. Quan va patir la ruptura del
lligament encreuat anterior del ge-
noll esquerre, el fisioterapeuta li
demanava que descansés un dia
a la setmana i ella, com es pot veu-
re a Alèxia: Labor Omnia Vincit,
el seu documental a Prime Video,

no volia”, l’elogia Álvarez, que ha
fet unes quantes versions de Play-
mobil de la molletana. L’última,
amb l’equipació actual i celebrant
els seus 400 partits amb el Barça.      

Em queda clar que l’entrevis-
tada té mil idees i no prou temps
per desenvolupar-les. És detallis-
ta, perfeccionista i inesgotable, i
dedica moltes hores a personalit-
zar els clics. Com que Playmobil no
ven les peces soltes, Álvarez ha de
comprar els clics sencers i reunir
peces de molts tipus (n’hi ha mol-
tes descatalogades i algunes les tro-
ba a fires) per poder disposar
d’un ampli ventall d’elements per
donar vida els personatges. Avui
s’ha comprat tres Playmobil, que
desmuntarà per crear-ne de nous. 

UN TREBALL D’ORFEBRERIA
El seu és un treball d’orfebreria
i no és estrany que la montgati-
na Sílvia Domínguez, jugadora
del Perfumerías Avenida i de la
selecció espanyola, la felicités pel
clic que li va dedicar. També
n’ha personalitzat d’altres bas-
quetbolistes, com la badalonina
Anna Cruz o Laura Nicholls, el
tenista Carlos Alcaraz o la bo-
xejadora Joana Pastrana. Per re-
cordar l’any 1992, el del gol de
Ronald Koeman a Wembley per
donar-li al Barça la seva prime-
ra Copa d’Europa, i el dels Jocs
Olímpics de Barcelona, va crear
un clic de voluntari olímpic.
Són treballs que podem veure al
seu Instagram (@youareclick).
Amb el mateix usuari també la
podem trobar a TikTok.   

Mai utilitzarà les peces dels
Playmobil de la seva infància,
que conserva com si fossin nous.
La mare, la Maica Brull, li va re-

galar la primera capsa, un cot-
xe esportiu blanc descapotable
amb una parella, i des d’aquell
moment aquells clics van passar
a ser companys de moltes hores
d’imaginació d’una filla única
que sempre li demanava Play-
mobil als Reis Mags: el vaixell
pirata, l’illa del tresor, el castell,
la mansió victoriana... 

Va ser una nena incompresa
perquè anava a contracorrent i
qüestionava el sistema. Per què
pel fet de ser noia havia de jugar
amb nines i vestir de rosa? Amb
el temps, s’ha reconciliat amb
aquest color, però les nines mai
li han fet el pes. La perpetuenca
sempre va preferir les Tortugu-
es Ninja, que mai li van regalar,
els G.I. Joe, la Mega Drive, la
Game Gear o els Playmobil.     

Al pati de l’Escola Sagrada
Família era “la rareta” perquè ju-
gava a futbol i és possible que ho
fos encara més perquè hi tenia
traça i podia ocupar qualsevol
posició al camp. Afortunada-
ment, els temps han canviat for-
ça.  “Abans, si xutaves una pilo-
ta, et veien com un homenot, i

ara l’esport practicat per dones
està creixent. M’emociona veu-
re que hi ha referents femenins,
com Aitana Bonmatí, que acaba
de rebre la Pilota d’Or i té una vi-
sió de joc increïble”, celebra. És
molt culer “i molt Peter Pan”. 

M’ensenya una foto preciosa
d’ella molt petitona petonejant
l’avi, un Joan Brull orgullós i
equipat amb el mallot de la Unió
Ciclista Sabadell. “Va ser un gran
ciclista i crec que no se li van re-
conèixer els mèrits, igual que al
meu pare, el Juan Álvarez, que
era un excel·lent atleta popular
que va guanyar moltes curses po-
pulars al Vallès”, reivindica. 

Treballant en una botiga de jo-
guines va ser on Álvarez es va re-
trobar amb els Playmobil i va
descobrir els nous accessoris, i, so-
bretot, que per fi hi havia una gran
varietat de cabells. Un dia, per fer
broma amb el seu cap, que portava
patilles, li va personalitzar un clic
amb el logo del local, i després en
va fer un d’ella mateixa, un altre de
Freddie Mercury i un més de Ma-
rio, de Nintendo. “Durant el temps
que els Playmobil van estar expo-

sats a la botiga vaig veure que a la
gent li feien molta gràcia i em vaig
animar a crear-ne més”, recorda.  

Començava així un somni
molt lluitat que, de moment, l’ha
dut a organitzar tres exposicions,
sobre grups de música, sèries de
televisió i pel·lícules, a l’Hotel
Ocean Drive Barcelona (Dreta
de l’Eixample), i una altra, de sè-
ries televisives, a un hotel de la
mateixa cadena a Madrid. A l’A-
xe Hotel Barcelona va muntar una
mostra de moments importants
de la cultura LGTBQ+, i a Can Pe-
rico, un restaurant de Santa Per-
pètua, també han pogut gaudir del
seu talent. Álvarez no ha deixat de
guanyar premis, com el d’artista
revelació als OD Art Awards, a Ei-
vissa, un concurs de fotografia al
Tapantoni, el de millor cartell
per a la sèrie Foodie Love, d’Isabel
Coixet per a HBO, un altre de la
Festa Major de Santa Perpètua...
Sempre, és clar, amb els Play-
mobil com a protagonistes. 

“Els Playmobil són amistats
que em regalen i plantegen rep-
tes, i que m’ajuden en els pitjors
moments. També m’obren no-
ves portes, com poder conèixer
artistes que admiro, com Veró-
nika Moral, de Vis a Vis. És un
amor! Li vaig regalar un clic
personalitzat i ella em va cor-
respondre amb un guió de la sè-
rie!”, comparteix, satisfeta. Mo-
ments que es mereix per la seva
creativitat i tenacitat.  

“Cada cop que vaig al fisiote-
rapeuta pateixo molt perquè tinc
l’esquena plena de contractures.
M’hi deixo l’ànima, eh”, confessa
Álvarez, mentre s’estira a terra
perquè li faci la foto que m’ha pro-
posat per a aquest reportatge.    

Toni Delgado
MONTGAT

Cris Álvarez troba el seu camí
»  La perpetuenca personalitza Playmobil d’esportistes, com Carlos Alcaraz (RCT Barcelona) o Putellas      
» “Els Playmobil són amistats que em regalen i plantegen reptes, i m’ajuden en els pitjors moments”, diu

Cris Álvarez amb alguns Playmobil d’esportistes. Foto: Toni Delgado
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A La memòria del gel, Ada Vilaró parla de
la supervivència, la nostra, la de la societat
i la del planeta. A partir d’una experièn-
cia personal de l’artista, l’espectacle ens
porta a mirar-nos endins, trencar el gel in-
tern i tornar al més bàsic: que el cor tor-
ni a bategar al ritme de la terra. Dirigida
per la mateixa Vilaró i Pep Pla.

A la Fundació Joan Brossa.

Teatre

La memòria del gel
Ada Vilaró

Joan Miquel Oliver ha començat aquest
novembre la gira del seu nou disc, Elec-
tronic Devices (Oigo Discos), el setè àlbum
que el lletrista d’Antònia Font ha publicat
en solitari. En una entrevista amb l’ACN,
el mallorquí ha reconegut que s’ha “men-
jat el coco” per trobar “coses noves” a ofe-
rir al seu públic, cinc anys després de la
publicació del seu darrer disc.

Música

L’Ariadna (Laia Costa) descobreix que el seu
avi busca des de fa temps les restes del seu
pare, desaparegut a la Guerra Civil. Per aju-
dar-lo, viatja a Burgos, on estan exhumant
una fossa comuna on podria estar enter-
rat el seu besavi. Allà coneixerà la història
d’Antoni Benaiges (Enric Auquer), un jove
mestre de Tarragona que va ser mestre del
seu avi abans de la guerra.

Pelis i sèries

El mestre que va prometre el mar
Patricia Font

Electronic Devices
Joan Miquel Oliver

‘Cosint el cant’
El Palau Güell de Barcelona explora la relació de la sopra-
no Victoria de los Ángeles amb la moda. Ho fa a través de
l’exposició Cosint el cant, que es va inaugurar el passat 10
de novembre i que es podrà visitar fins al 21 de gener. La
mostra inclou alguns dels vestits més emblemàtics que
va lluir l’artista al llarg de la seva trajectòria, tant en els
incomptables recitals que va fer com per interpretar di-
versos personatges icònics. A més de vestits, també s’hi
exposa la seva màquina de cosir, gràcies a la qual va con-

feccionar algunes peces també incloses a la mostra.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquest llibre aplega la totalitat dels con-
tes escrits per Maria Barbal fins ara, tant els
publicats en volums com els esparsos en
publicacions periòdiques o en antologies
temàtiques i, també, contes encara inèdits,
que s’ofereixen en primícia. Tota la narra-
tiva curta de qui ha destacat per damunt
de tot com a novel·lista, però que sempre
ha demostrat el seu talent per al conte.

Llibres

Tots els contes
Maria Barbal

| Flashback 2
Un univers ciberpunk ple d’acció en què el futur de la humanitat penja d’un

fil i tu l’hauràs de salvar. Per a PC, PS4 i 5, Switch, Xbox One i Series X/S.
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Després dels escenaris, la televisió és segurament
l’espai on Miki Núñez (Terrassa, 1996) se sent més
còmode. El jove cantant es va fer famós l’any 2018
per la seva participació en el realitymusical Ope-

ración Triunfo. Des d’aleshores, s’ha aconseguit
forjar una carrera musical d’èxit, amb tres àlbums

publicats: Amuza (2019), Iceberg (2020) i 121
(2023). Però, també des d’aleshores, no ha aban-
donat mai la televisió. El 2019 va representar Es-

panya a Eurovisió amb la cançó La venda, l’any se-
güent es va estrenar com a presentador de TV3 al
programa Cover, i des del 2022 condueix Eufòria,
també a la televisió de Catalunya. Precisament

des de TV3Miki Núñez va donar la benvinguda a
l’any 2023 presentant les campanades amb Ma-
riona Escoda, guanyadora de la primera edició
d’Eufòria. Aquesta vegada, per rebre el 2024, ho
repetirà, però acompanyat de Laura Escanes.

Famosos

Haver participat a Operación Triunfo
Va ser el 2018 i ara ja ha publicat tres àlbums com a cantant

Presentarà les campanades de TV3
Juntament amb Laura Escanes, nou fitxatge de la cadena

Ha cridat més l’atenció Laura Escanes
Perquè ho va anunciar en castellà a les seves xarxes socials
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EDAT

Existeix una predisposició genètica tant a l’insomni 
com a la tendència a dormir més hores del compte

DEPRESSIÓ

HERÈNCIA

HIGIENE

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA 
Associem tradicionalment l’insomni a les malalties cardiovascu-
lars, però un estudi genètic elaborat per investigadors de la Uni-
versity College London el vincula directament amb el risc de
desenvolupar símptomes de depressió, sobretot en les persones
amb una especial predisposició. El límit seria dormir sistemàtica-
ment menys de cinc hores cada nit. Aquest treball, publicat a la
revista Translational Psychiatry, ha analitzat les dades de prop de
7.000 persones amb una edat mitjana entorn de 65 anys.  
Històricament, es considerava que l’insomni era un efecte

secundari del trastorn mental. Ara els investigadors han desco-
bert que també podria passar al revés: que el fet de dormir po-
ques hores agreujaria els símptomes d’algunes persones. De fet,
pensen que és molt més probable que succeeixi d’aquesta ma-
nera. Els resultats revelen que les persones que tenen una pre-
disposició genètica més gran a dormir poc, menys de cinc ho-
res, tenen, en general, més probabilitats de desenvolupar símp-
tomes depressius en un termini d’entre quatre i dotze anys. Les
probabilitats van baixant quan el pacient dorm més, però, aten-
ció, perquè tornen a pujar si dorm més de nou hores.         

Dormir poc agreuja la depressió

El son poc productiu i la depressió augmenten progressivament
amb l’edat i estan molt més relacionats del que creiem 

Les claus

Un estudi ha determinat que la manca regular d’hores de son
agreuja els símptomes de depressió en persones grans 

Una bona higiene del son pot ajudar-nos a dormir més 
i millor, per això cal establir horaris i pautes adients
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